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تلاش سازمان بوستان ها تمرکز بر حفظ درختان موجود در شهر تهران 
و افزایش مساحت فضای ســبز مخصوصا در مناطق کمتربرخوردار 
است. درختان هوای پاک را برای شــهر تهران به ارمغان می آورند و 
مایه آرامش روان و بهبود وضعیت ذهنی و فکری شهروندان هستند. 
اگر کودکان ما این نکته را درک کنند و با فضای ســبز انس بگیرند، 
نتایج مثبت توجه به حفظ درختان در نسل های آینده دیده خواهد 
شد. انس با فضای سبز باید از کودکی در انسان ایجاد شود تا در آینده 
افراد از قطع درختان یا آسیب رساندن به آنها پرهیز کنند. برنامه های 
آموزشی سازمان بوستان ها برای کودکان و جوانان در همین زمینه 

طراحی شده است.
سرانه فضای ســبز در تعدادی از مناطق تهران مطلوب و بالاتر از حد 
استاندارد اســت. از طرف دیگر در 6 منطقه با توجه به بافت فشرده 
مسکونی، ســرانه فضای ســبز کمتر از 10مترمربع است. بر همین 
اساس، توزیع عادلانه فضای سبز در مناطق مختلف شهر تهران یک 
موضوع قابل توجه است. براساس دستور شــهردار تهران در 3سال 
گذشته بهبود این وضعیت را در دستور کار قرار دادیم و تلاش کردیم 
در مناطق، 7، 8، 10، 11، 12، 17 و سایر محله های کم برخوردار از 
ظرفیت های مختلف برای ارتقای ســرانه فضای سبز استفاده کنیم. 
در 3ســال اخیر، ۴هزار و 7۵0 هکتــار جنگل کاری انجام شــده و 
102بوستان محله ای، منطقه ای و فرامنطقه ای به شهر تهران اضافه 
شده است. همچنین در سال های 1۴00 و 1۴01 به ترتیب 12۵0 و 
1۵00 هکتار از طرح کمربند سبز انجام پذیرفته و سال1۴02 برای 
نخستین  بار 2هزار هکتار در طرح کمربند سبز پیرامون شهر تهران با 
حضور شهردار تهران و ریاست قوه قضاییه به بهره برداری رسید. یکی 
از اقدامات ما در این حوزه آن بود که از عوارض کمیسیون ماده7 برای 
متخلفانی که باعث تخریب فضای سبز و قطع درختان شده اند، برای 
تملک اراضی مشجر و تبدیل آنها به بوستان در مناطق کم برخوردار 
اســتفاده کنیم. البته باید به این نکته هم اشــاره کرد که ســازمان 
بوستان ها موافق کســب درآمد از محل جرایم نیست، زیرا با هرگونه 
قطع درخت مخالف هســتیم. هنگام ساخت واحدهای مسکونی اگر 
درختی در زیربنا قرار گیرد، اولویت با تعویض نقشه است، اما اگر این 
کار امکان نداشته باشد باید یک یا 2 اصله درخت را جابه جا کرد که این 

کار هم در فصل زمستان و در همان نزدیکی انجام می شود.
ما هیچ وقت اجازه سربرداری درخت را نمی دهیم، مگر اینکه درخت 
خشک یا برای شهروندان خطرآفرین باشد. به عنوان مثال، اگر مالکی 
عامدانه نسبت به سربرداری و خشکاندن درختان بر گذر یا داخل ملک 
مبادرت ورزد توسط کمیســیون ماده7 با خاطیان از طریق مراجع 
ذی صلاح برخورد قانونی می شود. چنانچه درختی خشک باشد پس 
از اخذ مجوز از کمیسیون ماده7 درخت خشکیده توسط شهرداری 
منطقه مربوطه جمع آوری و مجددا گونه مقاوم و سازگار با وضعیت 
اقلیمی شهر تهران جایگزین می شــود. چنانچه پیمانکار نگهداشت 
در نگهداری کوتاهی و قصور کرده باشد با پیمانکار مربوطه برخورد 

قانونی صورت می گیرد.
نباید فراموش کرد که اگر درختی قابل ترمیم باشد با شیوه های خاصی 
این کار انجام می شود، اما اگر آوند چوبی درخت پوسیده و خطر سقوط 
وجود داشته باشــد، مجبور به حذف و جایگزینی هستیم تا امنیت 
شهروندان حفظ شود. هر زمان که مجوز قطع درخت خشک صادر شد، 
باید اطلاع رســانی با بنر در مناطق انجام شود که این درخت به دلیل 
آفت زدگی، پوسیدگی و... خشک شده اســت و شهرداری باید برای 
حفظ ایمنی شهر و جلوگیری از انتقال آفت به سایر درختان اقدام کند.

با توجه به اقدامات انجام شده در زمینه توســعه فضای سبز، سرانه 
فضای سبز درون شــهری در حال حاضر حدود 17مترمربع و سرانه 
فضای سبز برون شــهری 27مترمربع اســت. لازم به ذکر است که 
سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران تمام تلاش خود را به کار 
می گیرد تا با روش های مختلف از سرمایه های طبیعی شهر محافظت 

کند.

تلاش برای حفظ 
درختان تهران

علی محمد مختاری
مدیر عامل سازمان بوستان ها و فضای سبز 

شهر تهران

عملکرد مدیریت شهری زیر ذره بین اعضای شورای شهر تهران و نمایندگان

 تهــــــران سبزتر از 
همیشه   

اعضای شورای اسلامی شــهر تهران و نمایندگان مردم تهران  در مجلس شورای اسلامی، عملکرد 
شهرداری در حوزه توسعه و گسترش و همچنین نگهداری و صیانت از درختان و فضای سبز پایتخت را 
با توجه به آمار ها و ارقام منتشر شده و موجود، مورد ارزیابی قرار دادند و معتقدند در این بخش شهرداری 

تهران موفق بوده و نمره قبولی می گیرد.

نهال کاری و توسعه فضای سبز پایتخت به ویژه در فضای پیرامونی شهر تهران، اقدامی چندوجهی از 
سوی شهرداری اســت و عملا با این کار در کنار کمک به توسعه ریه های تنفسی شهر، می توان حریم 
نیازمند به حفاظت را نیز با غرس نهال تثبیت کرد. از این منظر، توجه و تمرکز شهرداری تهران در بحث توسعه کمربند سبز 
شهر تهران یکی از بهترین اقدامات در بحث افزایش سرانه فضای سبز و درختان به شمار می رود. نکته بسیار مهمی که در 
این میان وجود دارد، ظرفیت اکولوژیکی است که حتما باید در احیای پوشش گیاهی مورد توجه قرار بگیرد. خوشبختانه 
شهرداری تهران با توجه به تنوع گیاهان در کشور برای توسعه فضای ســبز به این موضوع ورود کرده و سراغ گونه های 
گیاهی و غرس نهال هایی رفته است که متناسب با اوضاع طبیعی منطقه هستند. درواقع غرس این نوع از گیاهان ریسک ها 

را کاهش می دهد.

وحید جعفریان
مدیرکل دفتر آموزش، ترویج، و مشارکت های مردمی سازمان منابع طبیعی 

غرس گیاهان متناسب با اوضاع طبیعی شهر تهران

شهرداری تهران به دنبال حفظ 
خانه باغ ها 

امیدوارم با برنامه ریزی، مشکلات شهر ازجمله 
مشــکلات محیط زیســت که حــرف اول را 
می زنند، حل کنیم. آب و هــوا، ترافیک، بافت 
فرســوده و مشــکلات مربوط به فضای سبز 
با بحث های سیاسی درهم آمیخته که منجر 
به از بین رفتن ریه های شهر می شود که اینها 
همه از مشکلات شهر است. تهران یک باغ شهر 
بود که امروز تبدیل به شهر خانه سازی ها شده 
و آلودگی هــوای آن بر همه مســائل ازجمله 
سلامتی شــهروندان، هوش کودکان و... تأثیر 

گذاشته است.
پیشنهادهای زیادی مطرح شــده تا در مورد 
خانه باغ هــا تصمیــم جدیدی گرفته شــود. 
تلاش شــهرداری این است که باغ های سبز را 
خریداری و به فضای ســبز تهران اضافه کند. 
این روند پیش از آن نیز وجود داشــته و ادامه 
دارد. متأسفانه در خانه باغ ها درختان خشک 
می شــوند و به دلیل ضرر و آسیبی که مالکان 
می بینند، درختان را به سمت خشکی می برند 
و به همین دلیل از داشتن فضای سبز محروم 
می شویم. کمیســیون معماری و شهرسازی، 
خدمات شــهری و عمــران در ایــن زمینه 
پیشنهادهایی را آماده کرده است. امیدواریم 
طرح بدون ایراد یا کم ایراد ارائه شــود تا باغ ها 
باقی بمانند و ساختمان ها نیز به طوری که به 
باغ ها و همسایگان آسیب نزنند، ساخته شوند.

مــا در دوره مدیریتی خود از ســرانه 8.۵متر 
فضای ســبز به ازای هر شــهروند، به 17 متر 
رسیدیم. البته در دوره گذشته نیز قدری به این 
فضا اضافه شد و همه تلاش ما افزایش فضای 

سبز شهر است.

مهدی چمران 
رئیس شورای شهر تهران 

گزارش عملکرد ها می گوید 
شهرداری موفق بوده است 

موضوع فضای سبز شهر تهران و عملکرد مدیریت 
شهری در این حوزه را باید در 2بخش مورد بررسی 
قرار داد؛ یکی بحث گسترش فضای سبز در سطح 
شهر که طبیعتا آمار و ارقام نشان دهنده این موضوع 
و عملکرد شــهرداری تهران در این بخش اســت. 
پس از گذشت حدود 3سال از عمر ششمین دوره 
مدیریت شهری، یک سری گزارش عملکرد در بحث 
فضای ســبز وجود دارد که اینها نشان می دهد در 
بحث گسترش فضای سبز موفق بوده ایم یا نه؟  بر 
همین اساس در بحث گسترش فضای سبز؛ چه در 
سطح شهر و چه در بخش کمربند سبز پیرامون شهر 
گزارش عملکرد قابل قبولی داشتیم که این موضوع 

قابل مشاهده است.
در بحث بوستان ها و فضای سبز، گزارش عملکرد 
شهرداری نشان می دهد که ما نسبت به دوره های 
قبل موفق تر عمل کرده ایم؛ به ویژه در بحث کمربند 
شهر که تنفسگاه شهر است و همچنین تملک باغ ها 

برای تبدیل آنها به بوستان های شهری.
بوســتان ها و باغ ها برای شــهر تهران یک فرصت 
هستند؛ اینکه گاهی اینها تبدیل به تهدید می شوند، 
شاید به این دلیل است که ما از این فرصت به خوبی 
اســتفاده نمی کنیم. وقتی خانواده ها در بوستان ها 
حضور پیدا کنند، بسیاری از این تهدید ها به خودی 
خــود مرتفع می شــوند. در نتیجه ما بســیاری از 
برنامه های خانواده محور را به بوســتان ها منتقل 
کرده ایم. البته این موضوع از قبل هم وجود داشت، 
اما به واسطه کرونا خلأ و خللی در آن پیش آمد. وقتی 
خانواده ها به بوستان ها مراجعه نمی کنند، یک سری 
آسیب ها در آنجا ظهور و بروز می کند. برنامه ما این 
اســت که حتما برنامه های خانواده محورمان را در 

داخل بوستان ها افزایش دهیم.

سید احمد علوی
عضــو کمیســیون فرهنگــی و 
اجتماعی شــورای اسلامی شهر 

تهران 

اقدامات مؤثر شهرداری برای توسعه فضای سبز

باید توجه ویژه خود را به نقش درختان در داشــتن هوای پاک و 
ایجاد فضای مناســب برای زندگی و تفریح مردم معطوف کنیم. 
خوشحالیم که شورای ششم و شهرداری در حال انجام اقدامات 
مؤثری برای توســعه فضای ســبز و به ویژه کمربند سبز تهران 
اســت که فواید و آثار مختلفی ازجمله کاهــش آلودگی و ایجاد 
هوای پاک را به دنبال دارد. همچنیــن اقداماتی در حوزه حریم 
به منظور جلوگیری از گسترش آن در حاشیه تهران انجام می شود. 

امیدواریم این اقدامات توسعه  بیابد و شاهد شهری سبز باشیم.
البته ما باید این واقعیت را بپذیریم که صرفاً با توسعه فضای سبز 
هوای تهران، پاک نخواهد شد، بلکه این یک مؤلفه از مؤلفه های 
تأثیرگذار است. شورای ششم با برنامه ریزی درستی که در حوزه 
حمل ونقل و برقی ســازی  انجام داده به علاوه توسعه فضای سبز 
می تواند نقش بســیار مهم و مکملی در کاهش آلایندگی هوای 
تهران داشته باشد. امیدواریم شورای شهر همچنان بر این سیاست 
خود اصرار ورزد و شهرداری برای اجرای این سیاست ها، اقدامات 

مؤثرتری انجام دهد.

پرویز سروری
نایب رئیس شورای شهر تهران

کاشت 4هزار هکتار درخت در یک سال 

در بحث درختان شهر تهران، متأســفانه برخی ها به دنبال بهره برداری های سیاسی علیه 
شهرداری تهران هســتند. در این خصوص باید یادآوری شود که شهرداری تهران در سال 
گذشته ۴هزار هکتار درخت کاشته است. همچنین در حوزه هوشمندسازی رصد درختان 
تهران نیز خوشبختانه اتفاقات خوبی رخ داده است و دیگر به آن رویکرد قدیمی که درختان 
را پلاک کوبی می کردند، احتیاجی نیست؛ چراکه این روش منسوخ شده است. درحال حاضر 
این سامانه به کمیسیون ماده7 متصل شــده، اما نواقصی دارد که به دنبال رفع این نواقص 
هستیم. باتوجه به اینکه باید از تکنولوژی روز در حوزه فضای سبز و رصد درختان استفاده 
کنیم، یک سامانه تحت عنوان سامانه نهال در شهرداری تهران طراحی شده که اکنون این 
سامانه در دسترس عموم قرار دارد. اطلاعات تک تک درختان در تمامی معابر اصلی، فرعی و 
بزرگراهی تهران در این سامانه به ثبت رسیده و این اطلاعات اعم از گونه، بن و نقطه جانمایی 

این درختان به صورت کامل در دسترس عموم قرار دارد.

مهدی بابایی
رئیس کمیته ایمنی و مدیریت 

بحران شورای اسلامی شهر تهران

حال فضای سبز تهران خوب است 

وسعت فضای ســبز ایجادشده طی 3ســال گذشته 
قابل توجه بوده است. طبق برنامه ریزی های انجام شده 
باید در سال های 1۴0۴ و 1۴0۵ کمربند سبز شهر تهران 
به یک میزان مشخص برسد، اما براساس برنامه ریزی ها و 
کارهایی که امسال باید در بحث فضای سبز انجام شود، 
ما از آن برنامه کمربند ســبز چند هکتار جلوتریم و در 
یکی دو سال گذشته چند میلیون درخت کاشته شده 
بحثی جداگانه دارد. در این دوره در زمینه درخت کاری 
نیز برخلاف هجمه هایــی که بعضا علیه شــهرداری 
وجود دارد، اهتمام ویژه صورت گرفته اســت. ادعاها و 
صحبت هایی که پیرامون قطــع و جابه جایی درختان 
توسط شهرداری مطرح شده بسیار جالب است! آن هم 
در وضعیتی که شهرداری خودش باعث و بانی کاشت 
درخت و تولید انبوه فضای ســبز در سطح شهر تهران 
است. شما اگر با دقت به شهر تهران نگاه کنید، می بینید 
که فضای ســبز آن واقعا انبوه و کارهای زیادی در این 
زمینه انجام شده است. اگر هم در جایی مشکل کمبود 
سرانه فضای سبز داریم به این علت است که شهرداری در 
برخی مناطق و محله ها زمین مناسبی برای این منظور 
در تملک خود ندارد و اگر هم زمین مناســبی هست، 
مالک شخصی دارد. درواقع اینطور نیست که شهرداری 
بتواند در هر زمینی درخت بکارد و فضای سبز ایجاد کند. 
شــهرداری در هر فضایی که امکان درخت کاری وجود 
داشته باشد، این کار را به صورت گسترده انجام داده است. 
همچنین طی سال های اخیر در بخشی از درخت کاری 
به سمت کاشــت نهال و درخت های مثمر رفته ایم یا 
درخصوص آبیاری فضای سبز به سمت آبیاری از طریق 
پساب تصفیه شده و بازچرخانی آب حرکت کرده ایم تا 
در حوزه آبیاری و نگهداری فضای سبز هم صرفه جویی 
انجام داده باشیم. متولی اصلی و مسئول اول و آخر تولید 
و بهره برداری از فضای سبز تهران، شهرداری است. هیچ 
سازمانی را در تهران ســراغ نداریم که بتواند ادعا کند 

در تهران فضای سبز ایجاد می کند. شهرداری تنها در 
مواردی معدود و برای اجرای یک پروژه و گره گشایی از 
کار مردم، مجبور به جابه جایی درختان می شود. در این 
رابطه هم به خوبی می داند که کجا و چه زمانی و چطور 
درختان را جابه جا کند که آســیبی به آنها وارد نشود. 
سازمان فضای ســبز و به صورت کلی شهرداری تهران 
وقتی می خواهد به هردلیلی حتی یک درخت را جابه جا 
کند، قبل از هر اقدامی باید از کمیسیون های مختلف 
مجوز های لازم را اخذ کند؛ یعنی حتی برای جابه جایی 
درختان باید تامین دلیل صورت بگیرد و مشخص کند 
که این جابه جایی برای چیســت، چند درخت جابه جا 
می شــوند، این درختان به کجا منتقل می شوند، این 
جابه جایی به چه نحوی است؟ و... که همه اینها ضوابط 
و شرایط خاص خودشان را دارند و بر اجرای دقیق آنها 
نظارت صورت می گیرد و اینطور نیست که شهرداری 
بتواند یکباره با اره برقی و لودر برای خودش درختی را 
حتی اگر خشک شده باشد، قطع یا جابه جا کند. چنین 
تصور از بیخ و بن اشتباه اســت و متأسفانه برخی ها از 
ناآگاهی مردم نسبت به اختیارات شهرداری و ضوابط 
قطع یا جابه جایی درختان سوءاســتفاده می کنند و با 
نشــر اخبار دروغ و غیرواقعی دست به تحریک جامعه 
می زنند تا به اهداف و مقاصد سیاسی خودشان برسند. 
در این زمینه باید اطلاع رســانی صورت بگیرد تا مردم 
بدانند که متولی اصلی و تولیدکننده اول و آخر فضای 
سبز خود شهرداری است و شرایط جابه جایی درختان 
چیست و چه مجوز هایی باید از کمیسیون های مختلف 
اخذ شود. علاوه بر تمام اینها، کمیسیون خدمات شهری 
شورای اسلامی شهر تهران هم کمیته  ویژه فضای سبز 
دارد که در این بخش هم نظارت کامل و دقیقی صورت 
می گیرد و در نتیجه نه شهرداری به دنبال قطع درختان 
و حتی جابه جایی بدون دلیل آنهاست و نه امکان قطع یا 

جابه جایی پنهانی و یک شبه درختان وجود دارد.

سید محمد آقا میری
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران

16/5 مترمربع سرانه فضای سبز 

حفاظت از درختان و توسعه فضای سبز رویکرد شورای شهر است. 
در ابتدای دهه60 سرانه فضای سبز یک مترمربع برای هر نفر بود، 
ولی امروز 17 مترمربع به ازای هر نفر است. اگر به هر دلیلی درختی 
قطع شود، جریمه آن در حساب خاصی قرار می گیرد و در مسیر 
حفاظت باغ های تهران هزینه می شود، ولی هیچ درختی در تهران 
قطع نمی شود و اگر افراد یا خود شهرداری درختی را بی دلیل قطع 
کنند، باید خودشــان درخت بکارند. در همین دوره، شهرداری 
برای قطع درختان هم هزینه پرداخت کرده و هم درخت به جای 

آنها کاشته است.

مهدی عباسی
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 

شورای شهر تهران

ساختمان سبز برای تهران

برای سال1۴03 بیش از 3هزار میلیارد تومان به حوزه آب و پساب و رواناب اختصاص داده 
شده است. این بودجه به غیر از توسعه فضای سبز و ایجاد بوستان هاست و جالب اینکه بدانید 
بعد از انقلاب توسعه فضای سبز و ایجاد بوستان ها در شهر تهران 31برابر شد؛ از این رو تملک 
20باغ برای اضافه شدن به فضای سبز شهر تهران در برنامه قرار گرفته است. همچنین در 
ســال1۴02 ، بیش از 3 میلیون اصله درخت غرس شده است. تدوین طرح جامع آب خام 
شهر تهران موضوع مهمی بود که برای آبیاری فضای سبز و مدیریت آن، ضرورت داشت که 
در سال جاری تکمیل می شود. از دیگر موارد در دست بررسی ساختمان سبز است که در 
بسیاری از کشورهای توسعه یافته دنیا در حال انجام است. این استانداردها در کشورهای 
مختلف با عناوین متفاوت مطرح می شــود که یکی از مهم ترین و قدیمی ترین عناوین آن 
استاندارد لید )استاندارد حوزه تهویه مطبوع و مرجع انتخاب ساختمان های سبز( است که 
در ایران بومی سازی  شده و در جلسه ای که با حضور نمایندگان دستگاه های مختلف تشکیل 
شده، در مدت یک سال گذشته به یک جمع بندی کلی رسیده است. لایحه ساختمان سبز 
به زودی توسط شهرداری تهران به کمیسیون ســلامت، محیط زیست و خدمات شهری 

شورای شهر ارائه می شود.

مهدی پیرهادی
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای 

اسلامی شهر تهران

در حوزه فضای سبز و کاشت و توسعه درختان، یکی از اقدامات و کارهای مهم و تأثیرگذار شهرداری 
تهران در این دوره از مدیریت شهری، بحث توسعه کمربند سبز پایتخت است. براساس آخرین آمار ها 
در این دوره از مدیریت شهری فقط 4750هکتار به فضای کمربند سبز شهر تهران افزوده شده است که از این میزان فقط 
2هزار هکتار در سال1402 اجرا شده است. توسعه کمربند سبز تهران در کنار تمام آثار و مزایایی که ازجمله در بحث کاهش 
آلودگی هوای تهران دارد، باعث زیبایی منظر، چشم نوازی فضای سبز، آرامش بصری و ایجاد حس طراوت در شهر می شود. 
در بحث توسعه سرانه فضای سبز و گسترش و تامین فضای سبز شهری، نکته ای که بسیار مهم است، استفاده از پوشش و 
نوع گیاهی مناسب است تا در بحث آبیاری و نگهداشت آن دچار مشکل نشویم. خوشبختانه شهرداری تهران در این رابطه 

نیز توجه و دقت لازم را مبذول داشته است.

سمیه رفیعی
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی

استفاده از گونه های گیاهی سازگار با شهر تهران 

یکی از دلایلی که باعث گسترش و رشد بی رویه طولی و عرضی شهر تهران شده، رها شدن حد و مرز شهری پایتخت است. با اجرای 
طرح کمربند سبز تهران که در این دوره از مدیریت شهری به شکل جدی در حال اجرا و پیگیری است، علاوه بر تعیین محدوده حریم 

خدمات شهری، شاهد کنترل بیشتر بر ساخت و سازهای اطراف شهر خواهیم بود. 
علاوه بر این تکمیل کمربند سبز پیرامون شهر تهران می تواند راهکاری برای جلوگیری از گسترش حاشیه نشینی و کنترل آسیب های اجتماعی ناشی 

از این پدیده در پایتخت باشد. 
در کنار این موارد ذکر شده، توسعه و تکمیل کمربند سبز شهر تهران در کنترل و کاهش آلودگی هوای شهر نیز مؤثر است. با توجه به آثار و عملکردی که 
این موضوع دارد، لازم است تا در بحث توسعه کمربند سبز شهر تهران تمام دستگاه ها، وزارتخانه ها، سازمان ها و ارگان ها نیز از شهرداری تهران حمایت 

و به این نهاد کمک کنند تا بتواند یک مدیریت جامع و جدی در حوزه مدیریت شهر تهران داشته باشد.

محمد حسن آصفری
عضو کمیسیون شورا و امور داخلی مجلس شورای اسلامی 

تکمیل شدن کمربند سبز تهران و آثار و نتایج آن 

یادداشت نمایندگان مجلس


